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RINGROSE: On December eighteenth we locked ourselves in a faculty office here. I want to 1 
start with the period when you were chairman of the southern section of the Senate. 2 

GALBRAITH: I was chairman of the division.  3 

RINGROSE: The division. 4 

GALBRAITH: There was a chairman of the southern section who was different. 5 

RINGROSE: Oh, ok. Yeah, I better get straight. 6 

GALBRAITH: The southern and northern sections at each campus had a chairman. 7 

RINGROSE: Had, had a division within the section.  8 

GALBRAITH: That's been abolished since 1963 I think it was. 9 

RINGROSE: At that time, the plans obviously were going forward for UCSD, and faculty was 10 
being selected for the campus. And I think it would be interesting to have your perspective on 11 
the planning down here since you at that point were at UCLA. 12 

GALBRAITH: I was the chairman of the budget committee before I was chairman of the 13 
Senate, so I had a good deal more to do with UCSD as a member and eventually chairman of 14 
the budget committee. The attitude of the budget committee in my opinion, maybe it wasn't 15 
representative of the campus but what is representative of the campus? There are different 16 
points of view. One was supportiveness of public development of the UCSD campus mixed with 17 
a bit of envy that UCSD was getting these highly paid luminaries and UCLA did not have the 18 
resources to compete. This was the UCLA line. Now I understand from the UCSD point of view 19 
it was held that these people were not being paid any more than what were being paid to top 20 
people at UCLA. That's an arguable matter. But I suspect that there was more money being put 21 
out per capita at UCSD than at UCLA but there was no disposition to try to block development 22 
of this campus. It was recognized that this was a major center and we had to expand. After all 23 
Clark Kerr had plans for nine [campuses] including San Francisco. And after 1965 he was 24 
talking about eleven. One intercity campus in Los Angeles and one intercity campus in San 25 
Francisco. So, the development of UCSD as an undergraduate/graduate institution was 26 
inevitable. There was nothing that could be done to stop that once it was given that we needed 27 
more campuses to accommodate the burgeoning student population. 28 



RINGROSE: Did you, from UCLA's perspective, see this as essentially developing as a 29 
science campus 30 

GALBRAITH: Yes. In fact, I think that Roger [Revelle] saw it developing as a science campus. I 31 
believe it not incorrect to say that Roger could visualize this as being the University's Caltech. 32 
But better, of course. 33 

RINGROSE: But better, right. I get the impression that there was some discussion among the 34 
UCLA faculty about whether UCSD would pull its weight where undergraduates were 35 
concerned. Did that ever get to the budget committee or was that discussed in other places? 36 

GALBRAITH: I think that attitude would be an attitude of individuals rather than—. I don't think 37 
there was that much notice being taken about UCSD. Louis Slichter opposed the development 38 
of the campus I believe and thought that the needs could be provided by UCLA. But that's Louis 39 
Slichter I could probably name several other people; George Mari the chairman of the statewide 40 
committee was involved in a recommendation that would have delayed the development of this 41 
as a burgeoning campus. I believe he didn't involve the idea that San Diego state might have a 42 
component. 43 

RINGROSE: Well, there was a point, in fact [Clark] Kerr talks about this, when the offer was 44 
made to San Diego State that they would become the university down here. And that didn't go 45 
through for reasons that I think are internal to San Diego State. 46 

GALBRAITH: Probably. Anyway, the attitude of people that were on committees at UCLA, the 47 
committees that related to the problem, was that they were not going to have a dog in the 48 
manger attitude toward San Diego that Berkeley had had to UCLA. And I think that was a pretty 49 
general attitude. There was a supportiveness of what Revelle was trying to do rather than 50 
obstructionism. I think that was generally true with the UCLA campus. 51 

RINGROSE: When I look at some of the early planning, really early planning materials down 52 
here, it looks to me as though the original intention was for a very high-level collection of 53 
technical institutes. Science oriented. 54 

GALBRAITH: That's right, in fact, they were calling them institutes not departments. 55 

RINGROSE: With a few very talented, very mature graduate students. 56 

GALBRAITH: Yes 57 

RINGROSE: And then you watch the plan gradually moving over, you aren't going to have 58 
more graduate students, you're going to have some undergraduates, but they are going to be 59 
very select. And so, on and the place gradually develops in an undergraduate direction. And you 60 
know, what do you think was the stimulus for that move? 61 

GALBRAITH: It's a response to an imperative that's been the view of our central administration. 62 



RINGROSE: As opposed... 63 

GALBRAITH: We had to have a large student population here because otherwise we would be 64 
turning away lots of students. And in fact, we are turning away lots of students now. The 65 
projections of population were excessively optimistic, as it turned out, and we had an 66 
excessively pessimistic prediction later on which caused them to shut down expansion, reduce 67 
capital improvements and so forth. But at the time that San Diego became a general campus it 68 
was a response, as I say, to the fact that there were a lot of people that had to be 69 
accommodated, a lot of undergraduate students and the existing six campuses could not 70 
accommodate them. 71 

RINGROSE: So, could one safely say that the price that [Roger] Revelle had to pay for getting 72 
his high-level science campus was to agree to teach undergraduates? 73 

GALBRAITH: Eventually, that's right. At first, it appeared that he might be able to develop a 74 
research institute which was an enlargement from Scripps [Institution of Oceanography] into 75 
other areas of the sciences. But, as I say, when you move toward 1960, and the planning of the 76 
alluniversity program, it was quite clear that Revelle would have to accommodate that. He 77 
couldn't have an elite group, but I think the second stage was to be a very small number of 78 
undergraduates, that was the intermediate stage. 79 

RINGROSE: And they were going to be very, very careful in selecting... 80 

GALBRAITH: An elite, yes. 81 

RINGROSE: And when I talked with Jim Arnold, and he started talking about the first group of 82 
undergraduates indeed they were a highly select group. And the faculty almost loved them to 83 
death. 84 

GALBRAITH: Yes. Revelle College in its nascent stage had a very high, on any basis you 85 
calculate it on, a very high level of undergraduates. I think it still does. If you compare the SAT's 86 
at Revelle with the Berkeley SAT's I think you would probably be at least even. 87 

RINGROSE: But they are nothing like they were at the beginning.  88 

GALBRAITH: No. 89 

RINGROSE: I sat down and plotted them out once. It's a big change from what they were. 90 

GALBRAITH: But they are still high by comparison. Pick any other campus: Los Angeles. 91 

RINGROSE: So, the UCLA faculty who were involved in planning saw this and understood 92 
what was going on down here. 93 

GALBRAITH: I think they did. 94 

RINGROSE: Now were you also involved in the early plans for Irvine? 95 



GALBRAITH: Yes, I was the chairman of the Irvine Advisory Committee. At the time I came 96 
down here I was the chairman of the Irvine Advisory Committee, and our function was to act as 97 
the budget committee and essentially mini-academic senate before the faculty arrives. So, the 98 
Irvine recommendations for faculty went through our committee. On the committee there were 99 
representatives from the other southern campuses. Carl Eckert was on the committee and there 100 
was a representative from Riverside, one from Santa Barbara. I guess that's it. The one from 101 
Santa Barbara never showed up but that committee set up ad hoc committees and acted as the 102 
budget committee and sometimes did both. We had a record of about one week from the 103 
submission of the application for an appointment to our recommendation for approval or 104 
disapproval. It was quite remarkable. 105 

RINGROSE: That's very remarkable. Would you say that there was a tendency to sort of, you 106 
know, just to use UCSD and Irvine as an example, to treat these new campuses in the same 107 
way or were there significant differences in the way they were developing and the attitudes 108 
about them? 109 

GALBRAITH: The character of the founding father at San Diego and the character of the 110 
founding father at Irvine were very different. Dan Aldrich was from an agricultural discipline; he'd 111 
been dean of agriculture. His ideas were to develop a major campus in terms of getting very 112 
good people but from the beginning enthusiastic. There's nobody more enthusiastic than Dan 113 
Aldrich when he has his mind made up—to develop a very large campus and he saw his faculty 114 
as being people who are involved in teaching and in research. Whereas our faculty, in first 115 
instance, came in with the research component almost exclusively. A big difference. So, the 116 
character of the campus was reflected to a great extent in the outlook and personality of the 117 
respective people who were involved in the first instance, Revelle and Aldrich. As the campuses 118 
have developed, they've moved toward each other. I don't mean one is going down and one is 119 
going up, but they moved toward each other. 120 

RINGROSE: Right. No. 121 

GALBRAITH: The Irvine campus is being very active in terms of fundraising. It's tapping into a 122 
very large Orange County population, and there's a lot of money up near Irvine. 123 

RINGROSE: Sure, they're well situated. 124 

GALBRAITH: And they're doing very well. Aldrich did very well and [Jack] Peltason did very 125 
well. And you can see similarities between the emphasis of [Richard] Atkinson and Peltason. 126 
They are both very actively promoting large contributions from private sources. That's almost a 127 
requirement for a presiding officer at the present time to be involved in massive fundraising. 128 

RINGROSE: Even in a public institution?  129 

GALBRAITH: ...around across the country, yes. 130 



RINGROSE: It's a fairly new phenomenon. Is there anything else you would like to say about 131 
that early period, you know, I'm trying to fill in the blanks and the conversation you had with 132 
[Harry] Tuchmayer, in your UCLA interview... 133 

GALBRAITH: The blanks. Well, I could tell you this is the personal side. It's really quite 134 
accidental that I would have to come down here in the first place. If my daughter had not been 135 
so obstructionist, she insisted that she wanted to finish high school and she didn't want to go 136 
with us to England. I had a sabbatical leave. I was going to take a year off. 137 

RINGROSE: Is that really how it happened? 138 

GALBRAITH: Yes, '63-'64 I would have been in England. And I wouldn't have been appointed 139 
to that committee. They went around to see the new university. A lot of things would have 140 
happened differently. So, I stayed on '63–'64 and this was the time when Herb [York] resigned. 141 

RINGROSE: Right. 142 

GALBRAITH: And there was a place, there was an opening for a chancellor at Riverside. So 143 
that got me involved, I was on the committee to seek a successor to Herb, so he could turn up 144 
on committees. And the first choice of the committee as you might expect was Roger Revelle. 145 
There was a forlorn hope that maybe he might be appointed. The next choices, I can't give you 146 
them in order, a list, a short list, were Dean Rusk... 147 

RINGROSE: Right. 148 

GALBRAITH: ...and George Bundy, who were in high favor at that time. That changed very 149 
drastically after the Vietnam War became a focus. Those were the people that the committee 150 
was recommending. I don't believe that Kerr ever considered those alternatives. In fact, Kerr 151 
told me that he could rely heavily on his selection in the first instance. 152 

RINGROSE: So those possibilities never even went to the regents?  153 

GALBRAITH: I don't think, no they didn't go to the regents. 154 

RINGROSE: Now you had been down here as vice chancellor in '64. 155 

GALBRAITH: I came down as vice chancellor on the first of July 1964 and Kerr's invitation to 156 
me in the first place was "why don't you go down there as vice chancellor?" And I said, "I don't 157 
want to go down as vice chancellor. I'm not prepared to commit myself to leaving the 158 
professorial activity for administration." And then he said "Why don't you go down for a year. We 159 
have an emergency situation." Which I think was true. So, I agreed to go down for a year and 160 
the seductions of office crept in and I became more and more involved from July up to whatever 161 
it was, September or October, when Kerr came down here. We had a conversation down at 162 
Scripps [Institution of Oceanography]. 163 

RINGROSE: It was kind of about November that things really started to move. 164 



GALBRAITH: Well, the regents appointed me in November. Yeah, November—the regents 165 
meeting. 166 

RINGROSE: Now, it seems to me looking at the paper that there was an enormous 167 
administrative job down here because there hadn't been much administrative building on the 168 
campus. It was a new campus and really it had only three years with a chancellor and still quite 169 
small. 170 

GALBRAITH: That's right. 171 

RINGROSE: Would you talk about how you developed the administrative structures down 172 
here? 173 

GALBRAITH: Or how I didn't develop the administrative structures. We had very few people on 174 
the top rung available. Bob Biron, as you know, was appointed at the same time I was as vice 175 
chancellor. I didn't appoint Bob Biron, Kerr appointed Bob Biron. 176 

RINGROSE: And he was a local person. 177 

GALBRAITH: He was a local person, and he was very active in promoting the authorization of 178 
this campus. He was very actively involved with the citizens groups, and he had experience as a 179 
businessman, vice president of, oh what was the name of it... General Atomics.  180 

RINGROSE: Yeah. 181 

GALBRAITH: Before that, that airplane firm down in a down in...  182 

RINGROSE: Was it Lockheed? 183 

GALBRAITH: Not Lockheed. 184 

RINGROSE: Yes, we both know what we are talking about, we'll sort that out. 185 

GALBRAITH: Anyway, Bob Biron was vice chancellor. There was no other vice chancellor with 186 
no vice chancellor for academic affairs. And that was the slot which I felt was the most important 187 
to fill because I was acting as, in my early months, as chancellor and as vice chancellor, 188 
involving such things as approving or disapproving recommendations for appointments which 189 
takes a lot of time. There were a lot of appointments being made at that time. As I indicated to 190 
you, I did make an effort to get one of the stalwarts from this campus, that is vice chancellor, 191 
and I failed. Jim Arnold was my first choice, and he had the good sense to say no. 192 

RINGROSE: He would have been a good V.C. 193 

GALBRAITH: Anyway, eventually Carl Eckart became vice chancellor for academic affairs, and 194 
I sought to expand the academic area of administration by appointing [Robert D.] Tschirgi, to be 195 
vice chancellor for planning. This would be primarily leading to the college system, how we 196 
would develop that. And eventually Fred [Frederick T.] Wall, who was up in Santa Barbara as 197 



the graduate dean, I selected to be, that is with the advice of the faculty committee, to be the 198 
vice chancellor for graduate studies and research. It would be a powerful job and these people 199 
were approved in March 1966. They would have been approved in February if it hadn't been for 200 
the fact that I had resigned at that time. So, they were approved February not March of 1966, 201 
and that was the top administration for the duration of my tenure. 202 

RINGROSE: Now who was managing the money under York, how was that handled? 203 

GALBRAITH: Jack, Jack Clark, who went off to Cal Arts was in charge of that, also Herman 204 
Johnson. But Jack Clark was primarily the person that was doing the control of the money. 205 
Herman Johnson was also involved in the business area, and he became an assistant 206 
essentially to Biron. 207 

RINGROSE: That was a fairly new change. Was not, one of the things that Revelle talks about 208 
is the problems, of when he was running the institute of trying to manage the money essentially 209 
out of UCLA. His money was handled up there, and it was very difficult so that, then that shift 210 
must have been made with York... 211 

GALBRAITH: Yes, right. We had a pretty inadequate financial structure to control the finances. 212 
But Biron shaped that up enough. Biron's a controversial character. 213 

RINGROSE: Yes, it was a very unusual appointment, wasn't it? 214 

GALBRAITH: Well, it was bound to be fraught with difficulties because Biron's view on the 215 
universities and the faculty's view on the universities were directly opposed. And the faculty 216 
detested Biron. 217 

RINGROSE: Now this was more than, I know he was very conservative politically, but this was 218 
more than just his political conservatism? Did this have to do with what the university is all 219 
about? 220 

GALBRAITH: Well yes, I'm speaking about his view, he was certainly not sympathetic to the 221 
manifestations of unrest around here. 222 

RINGROSE: But I'm trying to pin this down a little bit more. Perhaps he felt the purpose of the 223 
university is oriented toward educating undergraduates or, or…? 224 

GALBRAITH: Well, I don't think he thought that much in those terms. 225 

RINGROSE: I'm trying to see a little more specifically where the conflicts might have been. 226 

GALBRAITH: He came in at the time that faculty, depending on your point of view, were at their 227 
best or at their worst. I regard the faculty who were the noisy element as being highly 228 
irresponsible people, who took no risks whatsoever and involved the campus in difficulties with 229 
the community which I thought were unnecessary. That may make me appear to be a 230 
conservative, which I suppose in a way I am. But here I was as the Chancellor defending these 231 



people before the community, and the community's regarding me as the person who was setting 232 
the tone of the campus. It's a very interesting position to be in if I may use a passive adjective. 233 
Although some of the things they did were really not worthy of a mature person. And I don't 234 
have to quit to tell you that... 235 

RINGROSE: No, no those... 236 

GALBRAITH: ...some of these people are still around. 237 

RINGROSE: And I think for some of them there's a certain embarrassment about it at this 238 
point. 239 

GALBRAITH: They don't like to talk about it. 240 

RINGROSE: They don't like to talk about it. No. But those were times when I think lots of 241 
people got very, very tied up in the moralities of things. 242 

GALBRAITH: When I left in 1968, I got quite a few over the four years I was here, quite a few 243 
anonymous communications and there was one anonymous postcard which said something to 244 
the effect, "Three terrible things happened in nineteen hundred and seventeen: the United 245 
States entered World War I, the communist revolution broke out, and you were born." You can 246 
read an awful lot into that, sick hate. But anyway, now the University is regarded with great 247 
respect by the community. There are very few· people who seem anti-university point of view. 248 
It's remarkable how that has changed. 249 

RINGROSE: It is. And I think that's a fairly recent change I think when we came out here in the 250 
early seventies you still felt a lot of hostility among a certain kind of old guard, about the 251 
university and we've been watching that change. It's been good to see. You said that you 252 
developed camp Matthews as a staging area for the new colleges. I'd like you to talk about that 253 
and about the college system and how you worked that out because it's a very complex 254 
structure. It would have been a lot easier, I'm sure, to develop UCSD in a conventional manner, 255 
wouldn't it? 256 

GALBRAITH: To develop UCSD in a conventional manner...  257 

RINGROSE: Well, the way Irvine... 258 

GALBRAITH: ...would have made it very difficult to have the college system working very well. 259 
Because in the conventional manner you get a building and then you get another building. 260 
There's a spacing of years. What Matthews represented to me and to Harry Wellman, who had 261 
a great deal to do with this, was an opportunity to have students housed and going to class in 262 
these ex-Marine Corp barracks at a minimal cost. Renovation of camp Matthews was nothing 263 
like what it would take to build a building. And we provided residential accommodations, you've 264 
seen these wooden housing units down there. The idea was that with these students being in 265 
Matthews for three year or so we would have a basis for building a college all at one time. A 266 
college should have a unity, it should be relating to the fact that it has a distinctive identity which 267 



is rather difficult to do if you are building a building at a time. Now you might say that Revelle 268 
college has a distinctive character, we'll never build another Revelle college. 269 

RINGROSE: In fact, it was built essentially all at one time. 270 

GALBRAITH: Yes, right. So that's the basis on which the state authorized us to renovate 271 
Matthews. The state recognized that it was a good deal. Whoever the state was at that time. 272 
The director of finance, that was the [Gov. Edmund G.] Brown administration at the time of the 273 
beginning and they were perhaps more supportive than Brown's successor. I've forgotten who 274 
he was. Ah, the actor, I guess. Anyway, that was, that was a step and that's how Muir got built 275 
as a unit through the fact that we had these students in Matthews for that period of time. And 276 
the idea was Third college was going to be the same way, and it has worked. There were a lot 277 
of people at UCSD who thought that it was, that the best thing to do with Matthews was to 278 
demolish it, that it was an eyesore. I think what happened turned out to be quite attractive. A lot 279 
of people over in Matthews would rather be there than any of these big cement buildings. 280 

RINGROSE: Do you think it's going to continue to be used as a staging area in that way or that 281 
it's just going to be Warren college forever with patches on it? 282 

GALBRAITH: Well, the agreement no longer holds with the freeze on capital money. That 283 
changed the whole character of the thing, no longer getting these large amounts for a college. 284 
So, I hope that it's not going to be the Warren campus indefinitely. I hope it's going to be Warren 285 
elsewhere and I hope they'll go back to calling it Matthews. Matthews represents the link with 286 
the occupants before, Warren doesn't mean a thing as far as that area is concerned. 287 

RINGROSE: And you also were responsible for developing a number of departments... you 288 
worked on some. 289 

GALBRAITH: I was responsible for developing some departments and John Stewart was 290 
responsible for developing others. The history department was nonexistent, there was no 291 
historian on campus. There was a committee meeting which was seeking a chairman for the 292 
history department. The committee in my opinion committed a capital crime by the way it 293 
proceeded. It sent out broadcasts around the country asking people if they would be interested 294 
in being chairman of the history department at UCSD. A lot of my friends were invited to 295 
respond. And a lot of these people took the letter and went to the administration and said, "Here 296 
I am an author," which was not true but that's what they did. And this spread around the country 297 
that UCSD was asking all these people to be chairman and it made it a very, very difficult task to 298 
find anybody who would take it. UCSD was just regarded as a nothing and a no prospect 299 
campus for a historian. We didn't have library resources and what would be the reason to go 300 
down aside from getting money for it. There are people who will do that, but generally speaking 301 
the best are going to ask questions beyond what's the salary. 302 

RINGROSE: But you are absolutely right, I mean it was just in the profession it was seen as a 303 
bit of a joke, what was going on out here. 304 



GALBRAITH: So that carried over, into the time I was here. We didn't have a chairman as I 305 
mentioned to you on those previous occasions. We had three— We had two people that had 306 
been appointed, neither of whom should have been chairman for different reasons. Geoffrey 307 
Barraclough was the first appointment, an outstanding historian. And Gabe [Gabriel] Jackson. 308 
Gabe was an excellent historian, but he wasn't the chairman type. We wanted Leftonsta Rianos 309 
as the third and for reasons which were not entirely clear, but which involved his disinclination to 310 
come down because of the antipathy for a relative I believe, in the San Diego area. 311 

RINGROSE: He's mentioned that there really were personal reasons of that sort for their not 312 
making the move at that time. 313 

GALBRAITH: But he might possibly have been a chairman, I don't know. But nevertheless, he 314 
decided to stay at Northwestern.  315 

RINGROSE: And his wife had a career at Northwestern. 316 

GALBRAITH: Yes, that's right. So, throughout the period up to '68 we had people essentially 317 
rotating as acting chairman, though they did quite call it that. [Samuel] Baron was chairman for a 318 
year or so, Gabe took the chairmanship about the time that you came in, before [Ramon] Ruiz. 319 

RINGROSE: Ruiz was chairman when we came in. 320 

GALBRAITH: Ok. Then before him then I think Jackson was chairman for a while. 321 

RINGROSE: I know that he was chairman, I'm not absolutely sure what the chronology was 322 
before we came. 323 

GALBRAITH: Anyway, there was no chairman who had the attributes of what a chairman 324 
should be prior to Ruiz. 325 

RINGROSE: Now did you, did you personally select any of these people or... 326 

GALBRAITH: I personally selected Barraclough and Jackson. And these two then proceeded to 327 
make a search for other people and they got involved with [Guillermo] Céspedes’ appointment. 328 
Of course, I had to approve that they initially came from Jackson and Barraclough, Céspedes, 329 
[Stanley A.] Chodorow. 330 

GALBRAITH: That was a little later, a little later. In the first group it was Céspedes and Baron 331 
and Curtis Wilson who was at St. John's in New Mexico. Those were the initial and Chodorow 332 
came in later and also Franz Nauen. These were all involved with people who had come into the 333 
history department, I didn't interfere with the history department. It was not my job to sit there in 334 
department meetings and say I think you should do this or do that. It was not an entirely 335 
satisfactory situation and I think that certainly transformed. Mike Parrish by the way was 336 
appointed in '68 that was the last year I was here I was appointed and who else. 337 

RINGROSE: I think [Robert C.] Ritchie came at that point. 338 



GALBRAITH: I'm not sure about Ritchie, Harry Scheiber, I think maybe. 339 

RINGROSE: Might have been, might have been the year after...  340 

GALBRAITH: Yes, I think it was after. 341 

RINGROSE: ...you were here. 342 

GALBRAITH: But they were, they came in about that time. But Harry was appointed and came 343 
here in '68. And maybe Scheiber, was here. I think he was here.  344 

RINGROSE: But we were talking earlier about the department and the fact that it was slow 345 
developing as a department. 346 

GALBRAITH: Well, there were a variety of reasons for that. Perhaps it would have been better 347 
to start out with a larger component of younger people. 348 

RINGROSE: But that wasn't the UCSD pattern. 349 

GALBRAITH: No, it wasn't, right. Well, that was the first department then the other departments 350 
did have chairmen from the beginning. We didn't have that problem of that albatross around our 351 
neck with regard to anthropology, Mel [Melford E.] Spiro became the chairman. I think he's 352 
created an outstanding department. I believe it's one of the best of the humanities. And Joe 353 
Gusfield was recommended by Fred Wall who had known him at the University of Illinois. And I 354 
think he came, he had very good credentials too. I don't know very much about sociology. 355 
Sociology has its own characteristics. I think it's a respectable department... 356 

RINGROSE: Now, was there a plan to the order in which you started departments like this? 357 
I've never been sure of that. 358 

GALBRAITH: That had to do perhaps with my sense of priorities. We had in mind a political 359 
science department, but I didn't think it had the same degree of urgency as a history department 360 
or anthropology or sociology department. Political science is a field that touches history in a way 361 
I suppose. We had in mind the next chairman to be from political science. 362 

RINGROSE: Ah... 363 

GALBRAITH: It was somebody, I think Falk from Princeton was the one that the faculty had 364 
recommended. We got Richard Falk. 365 

RINGROSE: So, this was a matter of thinking in terms of undergraduate needs? 366 

GALBRAITH: Yes. 367 

RINGROSE: Essentially developing an undergraduate curriculum and these were the courses 368 
you needed to staff. 369 



GALBRAITH: With people with the same characteristics as scholars though that we had been 370 
looking for in the first place. We were not looking for a person primarily in terms of his 371 
undergraduate teaching ability. We were looking for a person with considerable ability 372 
demonstrated by his research to be a member of these departments. And I think we have done 373 
that over the years and still do. 374 

RINGROSE: And your choice of departments, you are making very conservative departments. 375 
You're starting or choices of departments, you're starting your very traditional, I mean old line, 376 
philosophy... 377 

GALBRAITH: Irvine did not do that. And I think that the fact that they didn't do it was 378 
responsible for a real mess on the Irvine campus. 379 

RINGROSE: Oh really? I don't know anything about that. 380 

GALBRAITH: They appointed, I think Ivan Enderoc would admit this, I've forgotten the man's 381 
name, he wanted to have a school of social science. Taking everything. And his view of social 382 
science was going to be... his personal view was going to infuse that whole school. It didn't work 383 
and he went off to Stanford and he's up there now. I don't think he created anything up there, 384 
he's working with the political science department. You can make… you can throw dice, of 385 
course and develop another institution, it's going to be a department. Whatever you want to call 386 
it. That's the way our university is structured. The efforts that have been made to break away 387 
from that departmental structure, have uniformly lasted about two to three years and then they 388 
succumb. Like Joe, Joe what's his name? I've forgotten his name. Who had us develop an 389 
integrated program across the departmental lines up at Berkeley? Mustine did one up at 390 
Berkeley. But they don't last. 391 

RINGROSE: That's true and everyone notices. Many people have remarked about that where 392 
this campus is concerned, that interdisciplinary programs just don't seem to thrive down here. 393 
And everyone pays lip-service to the fact that we ought to have them. That there is something 394 
wrong with us if we don't have more interdisciplinary programs. 395 

GALBRAITH: Well, they do perform a good function if the people are willing to work at it and 396 
recognize that it may not be to their academic interest in shaking things up for a while. 397 

RINGROSE: Now some people see this as related to the college structure and I'm wondering if 398 
you'd comment on that. They suggest that the original college plan was designed to foster 399 
interdisciplinary work within colleges. 400 

GALBRAITH: The original plan for first college, for Revelle college, envisaged a great tight 401 
curriculum which was across departmental lines. The humanities program was involved from the 402 
beginning and the integration of humanities and science which was envisaged was in the 403 
original plan. And the options of students were very, very restricted. And the linguistics 404 
programs, I think they had to learn to speak the language, that was very ambitious. That didn't 405 
really reflect the character of undergraduates that we were getting even in the first instances. 406 



This place was a real grind to the students if you read the comments of that first freshmen class. 407 
The fact that they are just working all the time to stay afloat. 408 

RINGROSE: Jim Arnold makes some marvelous comments in the interview I did with him 409 
about this. You know they loved them to death, they were so excited to finally have students. 410 
And have such bright students, that they just kind of were all over them. 411 

GALBRAITH: Well, the students developed neurological problems in the process by being 412 
loved to death. Well, the colleges were supposed to do that, yes. Whether they are doing it is a 413 
matter of argument. Obviously, the Muir program is somewhat different from the Revelle 414 
program. And it is primarily, I think it would be fair to say, primarily under the lower division 415 
programs which show distinctive identity. Muir's lower division is somewhat different from 416 
Revelle's. Third is different from fourth. Maybe that's the way it is but departments do crib and 417 
confine options. 418 

RINGROSE: Well, one of the things that several people have observed, and I'm curious to see 419 
what you think about this, is that it seems that initially, well let me back up a minute. A faculty 420 
will group itself into clusters, in one way or another within an institution. And the original hope 421 
was that the faculty would group itself into clusters by college. And yet... 422 

GALBRAITH: It was a forlorn hope. That no one... 423 

RINGROSE: It was a forlorn... and yet ultimately it has done what happens everywhere else 424 
the faculty has grouped itself by discipline. And several people have speculated about why this 425 
should be so and there are the obvious reasons that your very existence in the profession 426 
almost depends on the fact that you... 427 

GALBRAITH: Your career is dependent on what your colleagues in your discipline think of you. 428 

RINGROSE: As opposed to someone in literature who has similar interest but never could, so 429 
write you a letter. And this seems to be the answer that everyone comes down to and I, and I 430 
wondered if you would agree with this or have some other ideas about why we have ultimately 431 
evolved in this very traditional direction. 432 

GALBRAITH: The people who came into universities in the sixties were, I think, probably the 433 
most spoiled generation of academics. And certainly, in living memory. They were courted by 434 
universities, offered inducements financially and the competition was as great as the 435 
competition for the really top students. More so maybe. And they came to the university feeling 436 
that they were doing the university a favor. And I'm not speaking just about here, I'm speaking 437 
generally. I know from what I've seen of other campuses that it's the same way. There was no 438 
particular allegiance to the university. The allegiance was to self and self-writ-large was the 439 
department. 440 

RINGROSE: And the profession. 441 



GALBRAITH: It wasn't always that way. There were faculty members in the previous era who 442 
had different sets, of course, of priorities, but obviously wanted to advance themselves. But 443 
there was a feeling of commitment to the institution. It was a privilege for them to be in the 444 
institution, so forth and so on. There was a great deal more of this back and forth among 445 
departments then, in my opinion, than there has been since the sixties despite these efforts. I 446 
can't remember Joe's last name. He really put a tremendous amount of effort into that college of 447 
his. But the departments' evaluations of these people were affected adversely by their being 448 
involved in this kind of... You can't keep people very long under these circumstances. They 449 
resign. So, it is partly a matter of a structure, or maybe it's the inertia, I don't know, that works 450 
with the whole whatever the force is against interdisciplinary activity. 451 

RINGROSE: Well, it is certainly true that the techniques for evaluating faculty have changed 452 
over the years. 453 

GALBRAITH: Yes, that's right. 454 

RINGROSE: And this is something administrations have bought into, too. 455 

GALBRAITH: Administrations have compounded the felony. Administrators complain that the 456 
faculty don’t show much inclination to deal with freshmen undergraduates, that they want to 457 
concentrate on research and graduate students. Well, that's the monster that our Frankenstein 458 
produced. The administration that always complains about all these things is still busy bringing 459 
in people with precisely the characteristics they deplore. 460 

RINGROSE: If they are going to take the books and weight them on a scale... 461 

GALBRAITH: Exactly. 462 

RINGROSE: ...people are going to try to write more books to put on the scale. 463 

GALBRAITH: That's right, that's what they help to create. 464 

RINGROSE: One of the things that went on during your time as chancellor that you didn't 465 
discuss in the UCLA interview and that I think is very interesting has to do with the negotiations 466 
for the purchase of Black Farms property. I am only beginning to get anywhere near the bottom 467 
of everything that was going on. Black Farms. The relationship between Mr. Black and [Edwin 468 
W.] Pauley, Regent Pauley. The problems with John Stull. Then there was the later investigation 469 
that Reagan made into the price that was paid for the property. Someone named Tom Gibson 470 
supposedly came down and looked into all of that. And it is very clear that as chancellor this 471 
must have been very difficult to deal with and a lot of it was aimed at you and reflected the 472 
times. But what was really going on there? 473 

GALBRAITH: Ah, I can't say very much in terms of direct knowledge. It isn't that I'm disinclined 474 
to say anything, but it is a fact that I did not have direct knowledge. In the division of authority, 475 
well of course the regents are always the ultimate authority, but in particular the regents have 476 
jealously kept to themselves the matter of real estate. This is not, it is not now and was not... 477 



[END PART ONE, BEGIN PART TWO] 

RINGROSE: So, chancellors... 478 

GALBRAITH: Chancellors had no authority whatsoever in the real estate area, acquisitions real 479 
estate. That is the province of the regents and of the Regents' Committee in particular. That's 480 
the appropriate committee and the treasurer working for these regents. I met Bill Black, Senior, 481 
only once. We, Bob Biron, and I went down to see him before the negotiations started. 482 

RINGROSE: Now there— 483 

GALBRAITH: We did that on our own. That was not authorized by the regents, and we could 484 
not make any deals with Bill Black, and he recognized that. 485 

RINGROSE: There had been interest in the property to predate your time as chancellor. 486 

GALBRAITH: Oh, yes. And Mark Herd told me that the university freely was very much 487 
interested in this property as an equivalent of the Irvine inclusion area. 488 

RINGROSE: Right. 489 

GALBRAITH: Irvine, as you know, has an inclusion area which can be used for different 490 
purposes than strictly academic. If they wanted to build faculty housing, they could do that. The 491 
Black Farms or the La Jolla Farms offered a very desirable area that could be developed for 492 
purposes which were not quite the same as those on campus. There are a lot of vacant lots, 493 
there were some beautiful properties; but the knoll particularly is probably one of the best 494 
properties in Southern California, certainly the best undeveloped property. I hope it stays 495 
undeveloped. But anyway, Bob Hammond negotiated with Black and the arrangements that 496 
were made were not referred to us at all. We had no knowledge whatsoever of the details, of the 497 
negotiation price or any such thing. Now you mentioned John Stull, this brings John Stull into 498 
the picture. John Stull was friendly prior to the Black Farms purchase. He was friendly up till the 499 
news came out of the intending closure of the deal. John Stull called me from the airport. He 500 
was very irate, and he wanted details on what had taken place. I said 'Well, why don't you come 501 
out and we'll have a drink and talk about this.' This was when I was living on Green Tree Lane 502 
before the University Housing. He came out and he asked me questions about what does this 503 
involve in terms of the protection of the residents and the risk as we go down the line, price of 504 
this and that. I said I didn't know. And his conclusion was that I was stonewalling. So, this is the 505 
case where the chancellor takes the heat. 506 

RINGROSE: And you could understand his thinking, you ought to know, and I can also, given 507 
how the regents operate understanding you’re not knowing. 508 

GALBRAITH: I can understand that. Sure, anyway. I told the regents that they were going to 509 
get quite a lot of negative effect from all this. Not just the residents would be irate, a lot of other 510 
people would be irate. And that was dismissed out of hand. I remember Ed Carter saying it was 511 
ridiculous. What I was saying was you'd better try to carry on a campaign to explain these things 512 



to people to the best of your ability. They didn't do it. But we tried to move into the matter in 513 
terms of getting information to the residents. We talked; our administration talked to the 514 
residents. But without any authority to do anything beyond just saying well we'll refer this up to 515 
the regents. 516 

RINGROSE: Now at this point about perhaps a fifth of the properties had been sold. Right? 517 
The Farms area. 518 

GALBRAITH: About that I'll bet. 519 

RINGROSE: And it was presumably covenanted property and there was the use of the horse 520 
track and... 521 

GALBRAITH: Well, that's what the residents thought. That's what the residents thought. 522 

RINGROSE: ...and the private beach and so on. 523 

GALBRAITH: That was in the brochure, but it wasn't in the legal document by which the person 524 
acquired the property. 525 

RINGROSE: I see. Ok. 526 

GALBRAITH: That's a small detail. I mean they had no rights whatsoever. The person that they 527 
should have been focusing their attention on was Bill Black Sr. 528 

RINGROSE: Bill Black, yes. 529 

GALBRAITH: Who essentially sold them out. He didn't carry through the promises that were 530 
being made in the brochure which attracted these people. 531 

RINGROSE: Because I've seen that brochure and it's very clear... 532 

GALBRAITH: Yes, oh it is. 533 

RINGROSE: ...exactly what they thought they were getting. 534 

GALBRAITH: But the document, the transfer doesn't have any such records. That wasn't just 535 
accidental. 536 

RINGROSE: But he probably couldn't have gotten away with selling that property to anything 537 
but some kind of a big state institution. 538 

GALBRAITH: Well, I think that's probably right. Not on my estimate. And he wanted money 539 
then. Of course, it was made impossible for his son to live very well. That's a lot of money there. 540 
I think I mentioned to you that as far as the house was concerned, which the chancellor 541 
occupies, we could have had it for nothing. 542 



RINGROSE: Now when, how did you learn this? 543 

GALBRAITH: Clark Kerr informed me, I think it was Clark Kerr, that Black who was a good 544 
friend of Ed Pauley, had offered the house and the contents to the university. And Pauley for 545 
reasons that remain obscure did not refer this to the full Board of Regents. 546 

RINGROSE: Would this have been part of the land deal? Or a separate... this was a separate 547 
thing. 548 

GALBRAITH: No, it was separate. It was before the land deal. It was strictly the house that was 549 
involved. Now when the land deal went through the valuation of that house raised a lot of anger. 550 
I forgot what it was valued at but five acres and so forth and so on. It was up in the millions 551 
somewhere. And people were saying they are buying a house for the chancellor. He's going to 552 
live in oriental splendor up there. Of course, no chancellor has ever lived there, or any interest. 553 
Mind you, I don't like the house particularly. But that became a symbol of the extravagance of 554 
the university. And of course, that relates in a way to these workmen who were building the 555 
mailbox with the representation of the library on top. That was John Stull's supporter who was 556 
taking the pictures of this sort of thing. They were out to do anything they could to embarrass 557 
the university. Now how do you embarrass the university? You embarrass the university 558 
representative on the spot. You don't embarrass the regents. 559 

RINGROSE: Now Stull, you said that Stull really made a very sudden turnaround and his... 560 

GALBRAITH: Oh yes. 561 

RINGROSE: ...attitudes toward the university. And it has looked to me as though he was 562 
working on behalf of real estate interests that perhaps his arguments involved taking real estate 563 
off the tax rolls. And well, what do you think his real motives were? 564 

GALBRAITH: I think his dominant motive was peak resentment, anger bordering on fury that he 565 
had not been informed. This was his area and he felt that he should have been informed. And 566 
his espousal of the rights of the residents was politically in his interest. And his denunciations of 567 
the subversive activities, so called on campuses, was also in his interest. Now he hadn't been 568 
doing that prior to the Black Farms negotiations being completed. 569 

RINGROSE: I never really put it all together, but it's right after that he starts watching the flags 570 
go up and down the flag poles and all of that. 571 

GALBRAITH: Oh, that's right. 572 

RINGROSE: And all of that kind of business that there is a real harassment that starts going 573 
on. 574 

GALBRAITH: The whole San Diego delegation prior to that time had been supportive of the 575 
university despite the activities on this campus because it was our university, San Diego's 576 
university. And they wanted it to grow and prosper. In the ways that they thought proper. Pete 577 



Wilson, Clair Burgener, the whole delegation, Jack Schrade who is a neanderthal. Right. Never 578 
criticized the university, in fact, he didn't even after the Black Farms matter. He was in the 579 
Senate. And they were, they represented a very strong lobby for the University. Very strong 580 
indeed. 581 

RINGROSE: Now it is clear there were some fairly important and very vocal people that lived 582 
on the Farms at the time. 583 

GALBRAITH: Yes. 584 

RINGROSE: What did they stand to lose? It seems to me that I saw something about some 585 
kind of a right of first refusal written into those contracts if they ever sold their properties. There's 586 
something, wasn't there something like that that went on? 587 

GALBRAITH: I'm not aware of that, maybe but I don't really know. I don't think so. But 588 
nevertheless, they were fearful that the value of their property would be reduced by what the 589 
university was going to do. What was the university going to do with this property? How is it 590 
going to affect our lifestyle? Well, it's the same issue that's permeated the so-called Black 591 
Horse. 592 

RINGROSE: Right, I was about to say what we are really saying here is nothing has changed. 593 

GALBRAITH: Now I can accept a share of the responsibility because during my last year we 594 
worked out a plan for the Black Horse ridings. It wasn’t called Black Horse Farm; it was just 595 
called the ridings. 596 

RINGROSE: The ridings, the stables. 597 

GALBRAITH: Yes, right. We had a plan. This was at the time we were thinking very big about 598 
theater. And Michael Langham had agreed to be the director of the theater. And a very well-599 
known Chicago architect was selected by the name of Goldberg. 600 

RINGROSE: Right. 601 

GALBRAITH: And Langham and Goldberg had a love feast working on the great theater which 602 
had among its other attributes a very very high price tag. Eventually came out to about seven 603 
million, something like that. Maybe a little bit more than seven million. But seven million was 604 
worth seven million. 605 

RINGROSE: That's a lot for a theater. 606 

GALBRAITH: A big. But what we were talking about, prior to that time, was about three million. 607 
Robert Peterson supplanted Marion Longster, much to her distress. And justifiably so. And we 608 
thought he would be a great fundraiser. After all he had a lot of money himself. And he became 609 
part of the threesome. That this great theater, a very large theater much larger than Mandeville 610 
actually. 611 



RINGROSE: Now I guess it was the plans were written up in major theater magazines and it 612 
was... 613 

GALBRAITH: Oh yes. There are these plans. They exist. Anyway, we couldn't come anywhere 614 
near seven million dollars. And the thing lapsed, but one of the things that spun-off from that 615 
was Mandel/Weisse because part of the money that the theater and arts foundation got came 616 
from this Zoro Ranch, which was decreed to be an illegal arrangement. 617 

RINGROSE: This was the Templeton Foundation properties...  618 

GALBRAITH: That's right. 619 

RINGROSE: ...which is also an interesting story...  620 

GALBRAITH: That involves Bob Peterson too. 621 

RINGROSE: ... in itself. 622 

GALBRAITH: But anyway, they got that money as part of their component. Somehow the other 623 
half of the money dropped out, the original arrangement was that the Theater Arts Foundation 624 
would put up a million and a half, which they didn't have. And the University would put up a 625 
million and a half from fees. And I don't know how students would have reacted to that. But it 626 
would be three million dollars, well we didn't have the three million dollars much less the seven 627 
so this was a real fiasco. Well relating to this, that's related to what we were planning for the 628 
horse area. We'd have the theater over there and across the highway from the theater there 629 
would be a parking building. 630 

RINGROSE: Very sensible plan. 631 

GALBRAITH: Parking building and we'd have an overpass over to the theater. And then we 632 
would have a small shop related to students. Does this sound familiar? 633 

RINGROSE: It sounds terribly familiar! 634 

GALBRAITH: All shops related to students in that area. We weren't talking about hotel rooms or 635 
anything like that. And that was, that never came up to the light because at the time that I left it 636 
was still, well a hole had been blown in it by the fact that it didn't have a theater. But it would 637 
have been wonderful to have a theater there. 638 

RINGROSE: Oh, I'll bet right now the people who live, the neighbors would give anything to 639 
have that instead of what they are ultimately going to get. 640 

GALBRAITH: Well, they hated it then anyway, they would have hated it if it had been 641 
publicized. We never got to the point where the plan was ever formalized. Then Bill McGill came 642 
in about that time and the plan essentially, Bill had other preoccupations, and that went by the 643 



boards until now, before Dick Atkinson was the beneficiary of the outrage. Did I get off of the 644 
subject? 645 

RINGROSE: No, no you really didn't, that whole business is very important to the campus 646 
community relations. La Jolla is a funny community. 647 

GALBRAITH: Is it a community? Is it what they call, what is it, a good address? I suppose there 648 
is a community there somewhere. It's mostly refugees, a lot of them are refugees from Texas 649 
and various other areas of the country. Community to me connotes an area where people have 650 
taken root and are maybe part of the environment rather than having recent associations with 651 
other places where they made their money and so forth. La Jolla has a lot of money they say 652 
but it doesn't show up very much in terms of what they contribute. There are some exceptions. 653 
Cecil Green, of course did contribute very handsomely to Scripps. Naming Cecil Green though 654 
where do you go from there, there's not that much money that's being made available. But 655 
maybe that will be proved to be wrong with our thirty million. I don't know how that's going. 656 

RINGROSE: Earlier, you mentioned that Regent Pauley didn't take the offer of the house to 657 
the regents. 658 

GALBRAITH: That's right.  659 

RINGROSE: And Pauley is... 660 

GALBRAITH: It's hard to believe but that seems to be it. 661 

RINGROSE: Pauley is a very enigmatic figure in the whole founding of UCSD. He was so 662 
opposed to it. It comes up again and again. And I wondered if you had any comments you 663 
wanted to make about that. 664 

GALBRAITH: Pauley was in the tradition of the dominant chair or chairman of the regents. He 665 
succeeded another individual who dominated the regents. He was the lawyer of the first... 666 

RINGROSE: Yes, I can't remember his name either.  667 

GALBRAITH: ...involved with loyalty... 668 

RINGROSE: Right. 669 

GALBRAITH: Anyway... 670 

RINGROSE: It's not on the top of my brain right now. 671 

GALBRAITH: Anyway, he was that kind of a Regent. And when he passed off the regents, 672 
Pauley became the power. Looking at Pauley, at the time that I observed Pauley, I wondered 673 
how he had all of that power. The man seemed to be on his last legs. He very rarely had much 674 
to say. He came in obviously a crippled individual, whatever it was that he had wrong with him. 675 
And you thought, well, this man doesn't have much time to live. Where is all of this energy 676 



coming from? Well apparently, it was there. It's remarkable that he was able to exercise such 677 
influence over people who were themselves very strong-minded individuals. These were not just 678 
cream puffs that were sitting around. They were powerful people. Buff Chandler was not an 679 
insignificant personality, she was a powerhouse. 680 

RINGROSE: She tended to side with him on a lot of issues. 681 

GALBRAITH: Yes, that's part of the problem, I guess. That Ed Carter, Buffy Chandler, the Los 682 
Angeles regents, represented a caucus essentially which worked on the UCLA issues. 683 

RINGROSE: You make the comment in your interview for UCLA that Chancellor [Franklin] 684 
Murphy seems to have been able to tap into that. 685 

GALBRAITH: He had that power base. We had nothing. By the way, DeWitt Higgs was 686 
admirable, he was not a San Diego Regent. He was a University Regent. But that wasn't the 687 
way the UCLA people played it. The Los Angeles component backed the nationalism of Murphy. 688 
It was a very, very strong combination which Kerr could not resist. They were too much for Kerr. 689 
We got our regent as a consequence of this resignation issue. Pat Brown promised that we'd 690 
have a San Diego Regent, that was part of the inducement for me to remove my resignation. 691 
That one regent of course doesn't really provide much in the way of clout, whoever that regent 692 
might be. 693 

RINGROSE: Well, Higgs was admirable because he managed to get along with those people. 694 

GALBRAITH: Yes. 695 

RINGROSE: Which I find truly remarkable. 696 

GALBRAITH: Yes, he was a very good Regent. But we don't have a plaque... 697 

RINGROSE: Well, I, leaving Regent Pauley aside, you know everything I've read about 698 
Regent Chandler inclines me to feel like she is a good person. 699 

GALBRAITH: She is. But she's also a person who when she has something in mind is single-700 
minded, forceful and works for the good. At the same time, she is intolerant of anybody getting 701 
in her way. She is a “madam theater” in Los Angeles. She twisted arms and they got lots of 702 
money from people because of Buff Chandler's importuning is not quite it, it's not strong 703 
enough. They were putting the arm on people. 704 

RINGROSE: Now she... Was she supportive of the theater effort down here? 705 

GALBRAITH: Yes. 706 

RINGROSE: She was. 707 

GALBRAITH: But not in terms of money. 708 



RINGROSE: But not supportive enough. 709 

GALBRAITH: We tried to get Norton Simon to get interested in the theater. And we were going 710 
to put Gregory Peck on, and Norton Simon made it clear that he didn't want anything to do with 711 
the theater. I thought, you know, that he was so much of an ego maniac that he'd love to have a 712 
theater named for him. 713 

RINGROSE: Well, the impression that I get, that I got talking to other people about the whole 714 
theater issue was that the community down here was not really united about the style of theater 715 
they wanted. 716 

GALBRAITH: Oh, there's the Old Globe. The Old Globe regarded this theater as menace. 717 

RINGROSE: Well but there was also a kind of community campus split about what kind of a 718 
theater this would be. 719 

GALBRAITH: Yeah, but I didn't see that manifestation so much as the Old Globe feelings of 720 
concern. Greg Noll and company came out on several occasions and voiced their fears. This 721 
theater was going to be doing Shakespeare, it would be drawing away from the Old Globe and I 722 
can understand its point of view. Our response to that it was going to make both better. The 723 
elements, they work together actually. I think probably that would have been the case. But the 724 
Old Globe constituency, they had a very strong constituency, were not supportive of the 725 
University's ideas for the theater. That was one of the factors in the inability to raise funds 726 
because these people were not just passive, they were negative. 727 

RINGROSE: Well, it's a shame, that was a really fine opportunity that got away...  728 

GALBRAITH: Yes, that's right. 729 

RINGROSE: Almost killed by an excess of enthusiasm. At least that's the impression I get 730 
when I read some of the other things that people have said about it. 731 

GALBRAITH: That's right the enthusiasm was not matched by the resources. 732 

RINGROSE: Now at the time you were Chancellor the community plan was also starting to 733 
develop and certainly it was not the community plan that we have now. But initially the hope was 734 
that some kind of an integrated plan for this area could be developed, and we all know that's 735 
pretty much gone by the boards. I'm curious to know where things were when you were 736 
Chancellor and, and what you envisioned for this area. What people had hoped to do here. 737 

GALBRAITH: The original community plan involved a development of industries, light 738 
industries, non-smokestack industries. High technology industries which would relate to the 739 
University's eminence in the scientific field. That's still of course involved. It also involved the 740 
University having, if not a veto, a right-of-participation in changes that would be made in the 741 
plan. The original plan had as part of it the development of what is now called the La Jolla 742 
Village as a place which would relate to the University. Residential apartments which would be 743 



within the means of the faculty and students. That was still the way it was in the sixties. There 744 
was a golden triangle that was not in the picture at all at that particular time. Somewhere this 745 
original agreement was ignored or broken, whatever you want to call it, by the city which was 746 
subject to very strong pressures from the developers. My impression is that the city ignored 747 
protest from either or both the chancellor and the faculty. The faculty committee was supposed 748 
to be overseeing this and I know that they did protest. But that wasn't considered, apparently, 749 
seriously by the city. But that was something which was not part of the sixties, as far as I know, 750 
especially in 1968. There was a very close liaison between us and UCSD and the mayor and 751 
the city manager. 752 

RINGROSE: My impression is that it was continued through the McGill administration so I 753 
think this must have pretty much fallen apart on Chancellor McElroy. Though one could suggest 754 
that it may have been related to the loss of prestige that the University suffered in the early 755 
seventies and the very late sixties. 756 

GALBRAITH: We didn't have the image that we had before. But anyway, they were still 757 
cooperating in the sixties at a time when our publicity wasn't that great. I have high regard for 758 
Mayor [Frank] Curran, who I think has been rather maligned, he wasn't a particularly impressive 759 
individual physically, or he didn't make eloquent speeches. He did recognize the obligation of 760 
the city to honor its agreement with the University to have us as part of the decision-making 761 
process. So did Walter Hahn who was the city manager. Incidentally, his name, his last name, is 762 
the same as that of the developer, Ernest Hahn, the developer. 763 

RINGROSE: Right, right.  764 

GALBRAITH: Very different people. 765 

RINGROSE: Very different people. I also get the impression that in about the late sixties there 766 
were pieces of this area that were picked up by some large developers who had a fair amount of 767 
outside funding and clout. 768 

GALBRAITH: Yes, I think that's true. There was a, I'm trying to remember the... 769 

RINGROSE: Well, there's a big Chicago developer that tries to move in. There's a lot of 770 
discussion about that. 771 

GALBRAITH: But I don't think that the plan had been changed in the sixties. 772 

RINGROSE: No, they held out against this particular, this particular one. 773 

GALBRAITH: I think we still had access to the people in charge, of course, with Pete Wilson, I 774 
think. When did Pete become mayor? About, it was after I left, I think. It had been the election 775 
with Butler and Wilson. I forget when it was, maybe 1970 or something like that. But peak 776 
developers, if they were in the picture, weren't getting what they wanted. They were trying to 777 
remember the half Chinese individual who was a developer. What was his name? He was half 778 
Chinese, and he had a Spanish name so he must have been half Chinese and half... 779 



RINGROSE: This would have been in the late sixties. 780 

GALBRAITH: Yeah, I'm trying to remember, it wasn't Blanco, it was something like that. There 781 
were two people who were involved, one of whom was the innocent one of whom was the black 782 
head. You could look it up. It was an amazing scandal. 783 

RINGROSE: Yes, I'll have to dig that out. 784 

GALBRAITH: They had ambitions in this area. One of them went bankrupt. 785 

RINGROSE: Hum, OK. 786 

GALBRAITH: But they were pretty small potatoes by comparison with some of the developers 787 
moving in. The city council perhaps was a different kind of city council from what we have. 788 

RINGROSE: Well, the faculty members I have talked to who served on the community 789 
planning committee, funny you know I've asked them, you know, what kind of clout they thought 790 
they had. And it's as though when the committee was first set up, and the community and the 791 
campus began working together, these people felt as though they were listened to and even 792 
though the University didn't own this land, that there really was a serious commitment to rational 793 
development. And you can just hear their frustration as they talk about how things developed 794 
over the years. 795 

GALBRAITH: Well, the faculty committee, in itself, didn't have a lot of, to use that much 796 
overused word, a lot of clout. Faculty committees in the sixties, they formed faculty committees 797 
for a variety of purposes, including amusingly enough, promoting close relations with the 798 
community. But it's something of the nature, we have met the enemy and they are us. The 799 
enemy was the faculty as far as they were concerned and this faculty committee was talking 800 
about how we can promote a close relationship with the community, when the faculty as a whole 801 
showed no interest whatsoever in involvement with the community. Very few faculty members 802 
were involved in any civic activities leaving aside the matter of politics. They just didn't involve 803 
themselves. 804 

RINGROSE: Do you think this is generally characteristic of faculty members or just the group 805 
here? 806 

GALBRAITH: It probably is different where they involved themselves with their peers and their 807 
preoccupations aren't with their own particular community divorced. And of course, there is no 808 
greater contrast than between this University and La Jolla. I guess Westwood would be similar, 809 
except that Westwood isn't really that quite the same thing. Westwood and Bel Aire are not 810 
quite the same as La Jolla. 811 

RINGROSE: You couldn't find a more conservative community than La Jolla. 812 

GALBRAITH: Oh, it is a tremendous contrast.  813 



RINGROSE: And ah... 814 

GALBRAITH: It wasn't just anti-Semitism though; anti-Semitism is emphasized a lot. It's a 815 
feeling that these people represent a threat, whether they are Jews, Christians, or atheists, 816 
represent a threat to the way of life, whatever that may be, of La Jolla. 817 

Gabriel Jackson was the object of attention of an outraged neighbor, you'll probably find him in 818 
one of the clippings around, who was demanding that something be done about these Jacksons 819 
who were dirty and didn't keep up their property and a variety of other things. 820 

RINGROSE: Didn't close their garage door. 821 

GALBRAITH: All of that kind of thing. It was quite clear what it was all about was that Gabriel 822 
Jackson and his wife were academic types. And this woman was obviously of unsound mind 823 
any way, that she represents the lunatic fringe. She didn't want these faculty members ruining 824 
their property. 825 

RINGROSE: Well, and then conversely, in on one of these tapes you'll find one of the senior 826 
faculty members saying, "Well we turned this into a pretty good town, the first thing we did was 827 
fix up the high school." So, you know there are obviously, there are interests the faculty have 828 
and ways in which they are going to impose themselves upon a community, that won't 829 
necessarily be welcomed by all parts of the community. 830 

GALBRAITH: Well, that's true. 831 

RINGROSE: So, who knows, perhaps Regent Pauley was right, that this was a terrible place 832 
to put a university. Maybe we should have been stuck way out in the boonies in Mira Mesa 833 
somewhere. 834 

GALBRAITH: Of course, the option wasn't there really, there’s no realistic option. UCLA was 835 
put down in a community that developed around UCLA. And Westwood is a creation of UCLA. 836 
Not because of UCLA's ideas but because its existence attracted a lot of people regardless of 837 
their attitudes toward the university and bought property around there and the developer made a 838 
lot of money in the process. Well, we have the same thing here except that La Jolla was there 839 
when Westwood was not. And both of them represent a development which is very, very sad 840 
since the university did not have the opportunity, maybe it had the opportunity but didn't 841 
exercise it, to have a border area which was university oriented, like Berkeley's. A lot of people 842 
would say we don't want anything like Berkeley, look what happened there with all of the street 843 
people and so forth. But it's an environment that is appropriate for a university and we do not 844 
have that immediately right around. We've got La Jolla Farms instead of these shops and so 845 
forth. 846 

RINGROSE: Well, doesn't part of the problem lie in the conditions of land occupation that are 847 
imposed upon the University. I mean we really have a very substantial piece of land here, but 848 
we are very limited in what we can do with it. 849 



GALBRAITH: That's right the deed prohibits us from doing certain things. If we had unlimited 850 
jurisdiction, we could do such things as develop within the university's own area, housing, and 851 
shops and so forth. But we can't do it under the conditions of the grant. 852 

RINGROSE: And perhaps that's something that there aren't that many universities that are 853 
founded from scratch. 854 

GALBRAITH: That's true. 855 

RINGROSE: And I think that's one lesson that someone can learn for the future in founding a 856 
university. 857 

GALBRAITH: If they ever have another university founded, I suppose they might learn from our 858 
experience. 859 

RINGROSE: That it really isn't a matter of owning a very large piece of property, you have to 860 
have proper controls over that property so that you can have a large buffer zone that's multiple 861 
use. I was hoping we could talk about the Medical School which really is a big can of worms. 862 
There are a number of things that we can talk about where the Medical School is concerned. Dr. 863 
Kerr made the comment in the interview with him that the budget went from twenty-five to one 864 
hundred and twenty-five million dollars and that when he realized that it happened, he was 865 
afraid to take it to the regents. I have a feeling you are going to have a lot of things to say about 866 
that. Obviously, there was a lot of controversy over the kind of the medical school we were 867 
going to have down here. And I've sort of heard discussion from various sides about this and 868 
the relationship with the community is also an interesting issue where the med school is 869 
concerned. I think I'm just going to turn you loose and see what you want to say about it from 870 
your perspective because you really had to take the heat about it as chancellor. 871 

GALBRAITH: The Medical School was visualized by faculty members, in particular David 872 
Bonner as you know, as being a new type of institution entirely in the matter of functions in 873 
medical school. It would have, obviously, the responsibility for doing research, but it was not 874 
going to involve people in two categories, the basic sciences and the clinical. They would be 875 
integrated. Medicine is a branch of Biology, I think that was [David] Bonner's statement, but he 876 
may have put it more eloquently. That's what, essentially, he was talking about. And all of the 877 
facilities of the Medical School would be in the area of the campus. The Medical School in turn 878 
would be part of the general campus and not, as medical schools tend to be, off by themselves, 879 
with their own particular ambience unrelated to the rest of the campus. This was going to be a 880 
medical school like no other medical school. Now we were talking earlier about the problems of 881 
doing something different. They are immense and they are tremendous when you consider what 882 
kind of money these ideas have. These ideas have a tag on them for a very substantial amount 883 
of money. At the least, it is a piece of a very substantial amount of money. Now what it involved 884 
in the first instance was the attempt of an administration of the medical school without really 885 
having any guidelines aside from the Bonner ideas by which they would proceed. Coming up 886 
with a translation of these ideas into a plan and a plan which would be costed out at such and 887 
such and so on. What would be the basis on which they could make these calculations.  888 



Well, in the first place it was quite obvious to a lot of people that the Bonner plan could not 889 
survive intact. The delightful dream of the clinicians and the basic scientists I'd better not say lie 890 
down together, communing together in blissful harmony was not realistic at all, as was 891 
demonstrated by subsequent events. And that a state university which is dependent upon on 892 
legislature for funds could expect to get that kind of money, was an unrealistic expectation. All 893 
that. Now the emphasis of the Kerr analysis, which incidentally reflects the fact that he wasn't in 894 
touch with these things, if he didn't know that the thing had gone from twenty-five to... 895 

[TAPE STOPPED AND RESTARTED] 

RINGROSE: OK I think we can get going again here.  896 

GALBRAITH: Alright, where were we? 897 

RINGROSE: The floor polisher has gone around the corner. 898 

GALBRAITH: Anyway, the guidelines were not quite clear as to how they were to proceed. 899 
There was not an agreement between us and the University-wide Administration as it was then 900 
called. And Clint Powell was sadly, he was Kerr's adviser for medical affairs, who in my opinion 901 
could have been more helpful in asserting this is the way it's going to be. There wasn't that 902 
much of a break with being allied by central administration, but they had an obligation to give 903 
the campus some guidance as to how far the campus could go and what they were prepared to 904 
give and were not and what they support. There wasn't enough of that. On the other side, our 905 
campus really didn't have the machinery to carry out the intentions of the founding father, in this 906 
case Bonner and company. Joe Stokes had no experience on the level of deanship of a medical 907 
school and a particularly tough job of being the dean of a medical school which had to be built 908 
from the bottom. 909 

RINGROSE: Had he ever been really intimately involved with any medical school? 910 

GALBRAITH: No, no he had not, no.  911 

RINGROSE: I didn't realize that. 912 

GALBRAITH: He'd been at a medical school, but he was not a top administrator. 913 

RINGROSE: I see, ok. 914 

GALBRAITH: He was the son of a very distinguished medical man that had been... Well, Joe 915 
was presented with a peculiarly difficult job. It would have been daunting to anybody so I'm not 916 
attacking Joe as the... I'm saying that we should have appointed somebody with more 917 
experience. And you put all of that together and you come up with what looks like a Berkeley, 918 
the workings of an awkward squad. They can't seem to make up their mind. That this plan has 919 
changed this way and that way and so forth and that is a response to the various pressures that 920 
occurred. The nearest the Medical School recruiting topflight people. The one that went back to 921 
Harvard, that became disillusioned, what was his name, the heart specialist. 922 



RINGROSE: Right. 923 

GALBRAITH: And the surgeon, he's still around, what... 924 

RINGROSE: I can't come up with it either. I know who you mean. 925 

GALBRAITH: You know who these people are that I'm talking about, these were topflight 926 
people and they had requirements. So how do you accommodate them? So, plans change as 927 
each element comes into the picture and it changes into more and more money. The only 928 
guideline which apparently has any significance is the guideline of this campus asserting that 929 
we should be able to get as much as UCLA got for its medical school, which the statewide 930 
administration found not really something they could sell. 931 

RINGROSE: You mean as much as UCLA got totally for its medical school as opposed to a 932 
sum that's equal to what UCLA was getting at that time toward big expansion. 933 

GALBRAITH: The total picture. 934 

RINGROSE: Yes. 935 

GALBRAITH: And that was just in view of those who were involved in the university... that was 936 
something that couldn't occur. Well, the situation then was that Joe, well, was essentially 937 
appearing to be a person who really had no commitment to any particular plan. He was just 938 
moving; well, he's still trying to get everything put together in a way which would satisfy the 939 
various constituents. And with no, not entire success. People who were doing the costing out 940 
here probably weren't as competent, some didn't have the competence to handle that job. It was 941 
a very difficult job for them to carry out. There wasn't enough input from Berkeley to be helpful in 942 
this. It became a situation where there is opposition, where people are fighting with each other 943 
rather than cooperating on the matter. 944 

Now to make a long story short, it became necessary in my view to replace Joe. There were 945 
various things which were coming together which would have meant a disaster. Absolutely 946 
undedicated disaster. Medical School had been authorized during Herb's time, and when was it, 947 
when the dean was about sixty-three, maybe sixty-three. We were supposed to be producing 948 
doctors in medical school and that involves getting students into medical school. 949 

RINGROSE: This was... 950 

GALBRAITH: And when all of this hassling is going on, and which is delaying any decision 951 
being made about the requirements, the buildings, the hospital and so forth and so on. And 952 
we're not moving ahead. Charlie Hitch, who was very definitely a whiz kid in matters of 953 
accounting and so forth and I had conversations about this. His view was that this is going to 954 
have to be resolved or we're going to have very serious developments. These early luminaries 955 
came to see me also and said they could not support Joe as the dean. That included the one 956 
who went to Harvard. And here we are confronting almost an enemy, the central administration. 957 
That is not an accurate way of describing the relationship or what it ought to have been. They 958 



did not consider themselves enemies. They tried to accommodate the campus, but they didn't 959 
take a strong enough forceful stand in the first place to be helpful in this regard. Well, we had to 960 
get rid of Joe and we got Bob Tschirgi who is a medical doctor as well as a Ph.D. And the myth 961 
developed that Tschirgi had been sent down by Kerr. 962 

RINGROSE: By Kerr, right. I've heard that from all kinds of people. 963 

GALBRAITH: Which has no foundation whatsoever. It was my initiative to bring Tschirgi down 964 
as a vice chancellor of planning. It wasn't envisaged as having to do with the medical school at 965 
that point. Just one of these accidents that occurs. He had resigned from Kerr's staff as vice 966 
president. 967 

RINGROSE: Is that the reason he was not included in the, the [Robert] Hamburger ah... 968 

GALBRAITH: Well, that involves some personality...  969 

RINGROSE: ...affair? 970 

GALBRAITH: ...problems. There's a personality problem between well, Tschirgi has his own 971 
distinctive characteristics, and I won't go into that. 972 

RINGROSE: Ok, no it's not the place. 973 

GALBRAITH: Well anyway he, he was asked, I asked him to get busy on the planning and he 974 
had meetings with the faculty, and they began to organize. We were getting things put together 975 
and this worked out to the point where we were...  976 

[END OF PART TWO, END OF INTERVIEW] 


